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Ács Tibor – Szőrös Zoltán

ELKEZDTEM PLUSZ EDZÉSEKET KÉRNI

Egy röplabdás útja Jászberényből Németországig –  és vissza

Túlzás nélkül állíthatjuk, hogy Sándor Renáta 
Jászberény egyik büszkesége, hiszen szülővárosában 
ismerkedett meg a röplabdával, és pályafutása 
során 95 alkalommal öltötte magára a címeres 
mezt. Nem mellesleg a magyaron kívül még két 
ország bajnokcsapatának volt a tagja. Renáta olyan 
személyiség, akire igazán felnézhetnek a sportolni 
vágyó fiatalok, hiszen figyelemreméltó pályafutása 
során végig alázatos volt sportágával szemben, és 
a magasabb szintű játék befejezése után is szerény 
tudott maradni. Mindezek kiderülnek az alábbi 
nyilatkozatából is…   
 

– Mikor ismerkedtél meg a röplabdával? Kik 
voltak az edzőid? 

– Még általános iskolában találkoztam a röp-
labdával. A testnevelés tanárom szerette volna, ha 
kipróbálom magam ebben a sportágban. Ez 2000-
ben történt. A nevelőedzőm Litkei Gábor volt, ezek után Maráczi Orsolya és Nagy Ivett 
foglalkozott velem, mielőtt ismét Litkei Gáborhoz kerültem. Később Botos Ferenc, majd 
Magyar Gergely voltak még azok az edzők, akikkel Jászberényben dolgoztam együtt. 

– Végigjátszottad az ún. kötelező ranglétrát az utánpótláscsapatokban? Vagy egyből 
korosztályt ugrottál? 

– Akkor még nem volt olyan sok korosztályban bajnokság, mint manapság. A minicsa-
patban kezdtem, ahol még 4-4 elleni játék van a pályán.  

– Hány éves korodban kerültél be a JRK felnőttcsapatába? 

– Ha jól emlékszem, 13 éves koromban már a felnőttcsapattal edzhettem, ahol akkor 
Litkei Gábor volt a vezetőedző. Abban az időben a Jászberény az Extraligában szerepelt. 
Többször pályára léptem csereként, viszont kezdőjátékosként a következő szezonban kap-
tam bizalmat Botos Ferenctől, szintén az Extraligában.  



Világot látó és alakító jászságiak148

– Hány évig játszottál a JRK-ban? Milyennek tartod ezt az időszakot? 

– Nyolc éven át, 17 éves koromig sportoltam helyben. Szeretek visszagondolni azokra 
az időkre, főleg amikor olyan ismerőssel találkozom, akivel régen együtt játszottunk. Sokat 
köszönhetek a jászberényi csapatnak, hiszen ott nevelkedtem, és nagyon sok mindent ott 
tanultam meg. ők szerettették meg velem ezt a sportágat.

– Elsőként hová igazoltál és miért pont oda? 

– Két klub keresett meg akkor: az egyik a BSE-FCSM együttese volt, a másik pedig az 
UTE. Szimpatikusabb volt számomra a BSE ajánlata, és elég rövid időn belül meg is hoz-
tuk a döntést a szüleimmel. A fejlődésem szempontjából fontosnak tartottuk, hogy feljebb 
lépjek egy szinttel.   

– Úgy tűnik, ez jó választás volt, hiszen jöttek az eredmények. Mennyi időt töltöttél ott?

– Összesen három szezont töltöttem a BSE-nél, ahol háromszor bajnoki aranyérmet, 
illetve kétszer Magyar Kupa aranyérmet akasztottak a nyakamba. Ezek után átigazoltam 
a Vasas csapatához, ahol további két aranyérmet zsebeltünk be. A bajnokságban is, és a 
Magyar Kupában is mi állhattunk a dobogó felső fokára.  

– Magyarországon négyszer (2009, 2010, 2013, 2015) választottak meg az év legjobb 
női játékosának. Ezek az évek bizonyára kellemes emlékként maradtak meg benned. 

– Úgy érzem, hogy válogatott szinten a 2015-ös év volt a karrierem csúcspontja. Abban 
az évben megnyertük az Arany Európa Ligát, aminek a döntőjét Törökországban játszot-
tuk, ahol ugyancsak megválasztottak a sorozat legjobb játékosának. Ezek után az Euró-
pa-bajnokságon szerepeltünk, és meglepetésre továbbjutottunk a következő körbe, amit 
nagyon sokan nem gondoltak volna. Ugyanebben az évben sajnos volt egy térdsérülésem, 
aminél elengedhetetlen volt a műtéti beavatkozás annak érdekében, hogy folytathassam a 
röplabdázást.   

– Mikor figyeltek fel rád „felsőbb szinten”, azaz mikor hívtak be a válogatottba? 23 
éves korodra meghatározó játékos lettél ott is?  

– Rögtön az utánpótlás-válogatott után behívtak a felnőtt keretbe, viszont abban az év-
ben nem tudtam elfogadni a felkérést, mert vállproblémával küszködtem. Az utána követ-
kező nyáron viszont már tudtam vállalni, és onnantól kezdve minden évben jelen voltam 
a válogatottban. Az első két évben csereként kaptam szerepet, utána viszont felnőttem a 
„nagyokhoz”, és stabilizáltam magam a kezdőben.   

– Mint a válogatott egyik legjobbját kerestek meg Ausztriából, mikor a Schwechat csa-
patához hívtak?  
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– Amikor eldöntöttem, hogy nem folytatom a BSE csapatában, akkor kaptam ajánlatot 
egy szlovák csapattól is. Végül a Vasas mellett döntöttem a nyelvtudásom hiányossága mi-
att. Ebben az évben a Közép-európai Ligában is játszottunk, és a Schwechat ellen is pályá-
ra léptünk. Ennek köszönhető, hogy a szezon végén megkerestek és ajánlatot kaptam tőlük.

– Hogy érzed, mennyiben járultál hozzá, hogy az osztrák csapat az ott eltöltött két éved 
alatt, 2012 és 2014 között, két-két osztrák bajnokságot és Osztrák Kupát nyert?  

– Az első szezonban nehezebben vettem fel a ritmust, és nem voltam kezdő játékos. 
Ezzel nem voltam megelégedve, és elkezdtem plusz edzéseket kérni a vezetőedzőtől, hogy 
fejlődhessek. Ennek az volt az eredménye, hogy beküzdöttem magam a kezdő hatosba. 
Onnantól kezdve folyamatosan pályán voltam addig, amíg nem hagytam el a klubot.  

 
– Remek két évet töltöttél a „szomszédban”, mégis áttetted a székhelyed Németor-

szágba. Miért?   

– Az első szezonban nagyon jól éreztem magam, jó volt a csapat, a környezet és a szín-
vonal is. A második évre a hat kezdőjátékosból én maradtam egyedül, és teljesen átalakult 
a keret. A színvonalat nem tudtuk ugyanazon a nívón tartani, és ez év után éreztem, hogy 
ha fejlődni szeretnék, akkor váltanom kell. 

– Úgy tűnik, ez a választás is kitűnő volt, amit az eredmények is igazolnak.
 
– Igen, nagyon jó választás volt Stuttgart. A társaság, maga a klub, a profizmus, a szur-

kolók, a folyamatos teltházas mérkőzések, a vezetőség és még sorolhatnám. Nagyon meg 
voltam elégedve mindennel, szerettem az edzéseket, és az első évben berobbantunk: 2014-
ben majdnem kiesett a csapat az első osztályból, ezek után edzőt váltottak, aki szabad kezet 
kapott az új csapat felépítéséhez. Ez annyira jól sikerült, hogy meg is nyertük a Német 
Kupát. Következőleg folyamatosan jöttek az eredmények. Megfogadtam, hogy addig nem 
megyek el, amíg a Stuttgart nem lesz bajnok, és ez az utolsó évben sikerült.

– A bajnoki címet a Schwerin ellen nyertétek meg, amelyben válogatott társad, Szakmáry 
Gréta is helyet kapott. Beszéltetek a döntő előtt az esélyekről? 

– Ilyenkor nem beszélgettünk arról, hogy mi lesz a másnapi mérkőzésen. Jobban érde-
kelt, hogy milyenek a csapattársak, a csapategység, az edzések és az edzők. Inkább arról 
meséltünk egymásnak, hogy mennek a mindennapok, hogyan érezzük magunkat, illetve mi 
lesz nyáron a válogatottban. 

– 2019-ben, a részben budapesti rendezésű Európa-bajnokságra Jan De Brandt szö-
vetségi kapitány hívott a válogatottba. Akkor már tudtad, hogy a magyar közönség előtt 
búcsúzol a válogatottól? 
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– 2019 év elején már érlelődött bennem, hogy szeretném befejezni a pályafutásomat. Ek-
kor még nem gondoltam arra, hogy hazai pályán, a válogatott mérkőzés után tehetem ezt meg.  
Minél erősebb lett az érzés, annál biztosabb voltam a döntésemben. Az csak hab volt a 
tortán, hogy ebben az évben tudtuk megnyerni a német bajnokságot, és a cseresznye a ha-
bon, hogy válogatott meccsen, Magyarországon, magyar közönség előtt zárhattam le egy 
hosszú és élménnyel teli szakaszt.

– 28 évesen fejezted be az aktív röplabdázást. Ez kívülálló számára nem egy „idős kor”. 
Mi volt az oka, hogy így döntöttél?

– Azt éreztem, hogy elfáradtam. Sajnos már nem hozta ugyanazt az érzést a játék, mint 
előtte. Ráadásul sokkal kevesebb játéklehetőséget is kaptam. Én olyan személyiség va-
gyok, hogyha valamit elkezdek, azt vagy rendesen, százszázalékosan csinálom, vagy in-
kább nem csinálom. Nem tudtam volna beletenni a szívemet-lelkemet az edzésekbe és a 
mérkőzésekbe. Annak meg nem láttam értelmét, hogy szenvedve, félgőzzel csináljak végig 
egy szezont. 

– Mit adott Neked a külföldön eltöltött hét év? Ha valaki utánad szeretné csinálni, mit 
javasolnál neki? 

– Megismertem más kultúrákat, más hozzáállást magához a röplabdához, illetve az 
élethez. A röplabda egy másik oldalát is megismertem, és azt is, hogy tényleg mennyi em-
ber szereti ezt a sportágat. Kiszabadultam a magyar mentalitásból. Sajnos itthon sokszor 
negatívak az emberek, gyakran a rosszat látják és a jót nem veszik észre, sok a stressz, és 
rengeteget aggódik mindenki. Egy fiatal tehetségnek mindenképpen ajánlanám, hogy pró-
bálja ki magát külföldön, ismerjen meg más játékosokat, más nemzet edzőit. Ezek mellett 
sok kitartást, mert nem mindig egyszerű, de az biztos, hogy megéri. Egy pillanatot sem 
bántam meg a külföldön tartózkodásomból. 

– Visszatérve a budapesti Európa-bajnokság utáni napokra. Eldöntötted, hogy a röp-
labdamez szegre akasztása után mit fogsz csinálni? 

 
– Egy dologban biztos voltam, hogy pihenni szeretnék. El is döntöttem, hogy abban az 

évben már nem fogok dolgozni és nem is foglalkozom ezzel a témával. Nem tudtam, utána 
hol és miben szeretnék elhelyezkedni, de azt éreztem, hogy a röplabdát távol kell tartanom 
magamtól. 2020 januárjában voltam gyakorlaton egy német cégnél, ahol online felületen 
kellett volna dolgoznom angolul, hiszen a németet nagyon alapszinten beszéltem, az nem 
lett volna elég. Már meg is egyeztünk, csak jött egy olyan helyzet, ami miatt nem vehettek 
fel új alkalmazottakat, és nem is tudták megmondani, hogy mikor tudnának szerződést 
adni. Ezért úgy döntöttünk a párommal, hogy hazaköltözünk Magyarországra.  

– Mégsem szakadtál el a röplabdától, hiszen hazaköltözésed után az anyaegyesületed-
től kaptál egy állásajánlatot. Mi a történet?
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– Amint hazaértünk, rá pár napra megjelentettem az egyik közösségi média-felületen, 
hogy hazaköltöztem. Ha jól emlékszem, másnap már jött a telefon Deme Gábortól, hogy 
mik a terveim, és hogy üljünk le beszélgetni. Már akkor mondtam neki, hogy nem igazán 
szeretnék röplabda mellett dolgozni, de egy társalgásból semmi baj nem lehet, így megbe-
széltünk egy időpontot. Nem voltam teljesen elzárkózva, meghallgattam a terveiket és az 
ajánlatot. Semmi tapasztalatom nem volt edzői szinten, így nem tudtam, hogy fogok meg-
felelni, de bizalmat kaptam, és pár nap gondolkodási idő után igent mondtam az ajánlatra. 

– A következő évben pályára is léptél, segítve az NB I-ben szereplő fiatalokat. Sőt, egy 
év után hathatós segítségeddel sikerült bennmaradni az I. osztályban. 

– Nem terveztem pályára lépni, viszont lesérült az egyik játékosunk, és ugyanezen a 
poszton túl nagy felelősség hárult a másik játékosunkra, amivel nehezen tudott megküz-
deni. Ezért felajánlottam, hogy besegítek, de csakis ezen a poszton. Ezután részt vettem 
néhány edzésen is, hiszen már másfél éve nem fogtam labdát. A következő szezonban is 
láttam, hogy szükség lehet rám a célunk elérése érdekében. Ekkor már az eredeti posztom-
ra álltam be játszani. Ezt a lányokkal is megbeszéltem, mert nem szerettem volna, ha valaki 
úgy érzi, hogy kikerül a csapatból csak azért, mert én most beállok. Szerencsére nem volt 
gond, és nagyon szépen együtt tudtunk dolgozni a pályán a lányokkal.  

– A bajnokság befejezése után jött a hír, hogy nagy névvel erősödött az Andreas Vollmer 
vezette szakmai stáb a magyar női röplabda-válogatottnál! Ez volt Sándor Renáta. Sokáig 
gondolkodtál a felkérésen?  

– Először meglepődtem, hogy a szövetségben felmerült a nevem, mint másodedző. 
Nem számítottam rá. Nagyon örültem a felkérésnek, viszont meg kellett beszélnem a 
klubcsapatommal, a férjemmel és a családommal egyaránt. Ez egy olyan döntés volt, amit 
egyedül nem hozhattam meg, és támogatás nélkül nem vállaltam volna el. Szerencsére po-
zitív volt a hozzáállás mindenkitől, így szívesen mondtam igent az első részre. A második 
felvonás, az Európa-bajnoki selejtezőre való felkészülés és maga a selejtező hosszabb, és 
nem volt biztos, hogy azt is el tudom vállalni. Viszont a vezetőedzővel találtunk egy olyan 
kompromisszumot, ami mind a kettőnknek megfelelt, így most végig a csapattal lehetek.

– Mit kell csinálnod a válogatottnál? Milyen feladatot kaptál?

– Az a dolgom, hogy minél hatékonyabban a szövetségi kapitány keze alá dolgozzak. 
Legyen az ütés, nyitás, a játék vezetése, pontok számolása, vagy ha páratlanul voltunk, 
akkor beállni, melegíteni. Emellett a lányoknak is tudtam technikailag segíteni. Ezeken 
kívül sok videóelemzés van, hogy a játékosoknak meg tudjuk mutatni az ellenfél szokásait, 
felállását, ütési-, nyitási irányokat, és ebben is szerepet kapok.

– Az, hogy megfiatalodott a válogatott és vannak idősebb, tapasztaltabb játékosok is, 
teljesen racionális. A pikantériája a dolognak, hogy többen csapattársaid voltak. Ez mit 
jelentett az edzéseken? 
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– Az első részben könnyebb volt edzőként viselkednem, mert ott több olyan játékos 
volt, akivel még nem találkoztam. A második résznél már nehezebb volt, hiszen a játéko-
sok nyolcvan százalékával játszottam együtt a válogatottban. Nehéz volt megtalálni azt 
a határt, amit edzőként nem lehet átlépni. A végére már többet kérdeztek a lányok, és 
olyankor éreztem, hogy azért vagyok ott, hogy segítsek nekik. Úgy érzem, tudtam hasznos 
tanácsokat, információkat adni, és elégedett vagyok.

– Portugáliában értünk utol, és azt mondtad, hogy nagyon kevés a szabadidőd. Nagy 
munka folyik a válogatottnál? Mi a vezetés célja?

– Az elsődleges célunk az, hogy kijussunk a 2023-as Európa-bajnokságra. A másod-
lagos pedig az, hogy csoportelsőként jussunk ki. Amint említettem, sokat dolgozunk a 
háttérben a mérkőzések elemzésével, hogy minél hamarabb és hatékonyabban tudjuk fel-
készíteni a csapatot az ellenfélből.

– Amellett, hogy a lányoknak átadod tapasztalataidat, bizonyára sokat tanulsz Andreas 
Vollmertől. Gondoltál arra, hogy Te is egy felnőtt csapat edzője légy? 

– Úgy érzem, hogy én nem vagyok vezetőedző típus. Nem tudnék úgy felkészíteni egy 
csapatot egy egész szezonra, ahogy azt én szeretném, és ahogy azt kell. Amihez hozzá-
fogok, azt szeretem precízen és százszázalékosan csinálni. Ha érzem, hogy valamit nem 
tudnék így elvégezni, akkor inkább nem is fogok bele. Nekem a másodedző pozíció az, 
ami nagyon megfelelő. El tudom végezni a rám bízott feladatot, nekem ez a legfontosabb.

– Azt tudni, hogy meddig maradsz a válogatott edzői stábjában? Ha ott lejár a megbí-
zásod, mik a terveid?

 
– Az Európa-bajnoki selejtező végéig van szerződésem a röplabda szövetséggel. A 

jövőről még nem tárgyaltunk, de ez szerintem a következő válogatott összetartásig nem 
is fog megtörténni. Szeptember 10-én játsszuk az utolsó mérkőzésünket Békéscsabán, a 
portugál válogatott ellen. Ezek után visszatérek Jászberénybe a csapathoz, ahol idén új 
beosztásban fogok tevékenykedni. Főleg háttérmunka lesz a feladatom, emellett a szakmai 
stáb tagja is lettem, így a pálya mellett nem fogok feltűnni ebben a szezonban.

Nos, azóta magabiztos, háromjátszmás győzelmet aratott a magyar női röplabda-válo-
gatott Portugália ellen. Nemzeti csapatunk így a selejtezőcsoport második helyezettjeként 
kvalifikálta magát a jövő évi Európa-bajnokság mezőnyébe, így már 19. alkalommal lehet 
ott a kontinens legjobbjait felölelő tornán. Tegyük hozzá, hogy ebben Sándor Renátának is 
nagy szerepe volt, azaz nemcsak játékosként, hanem edzőként is a maximumra törekedett.  


